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Kuntalaisaloite: Suojatie
Sairaalantien-
Mäntykalliontien-
terveyskeskuksen
risteysalueelle

Tekninen lautakunta 23.6.2021 § 55
Sairaalantien-Mäntykalliontien-terveyskeskuksen liittymän risteysalueen turvallisuuden edistämiseksi on jätetty
kuntalaisaloite 28.4.2021.
Asia on aiemmin noussut esille liikenneturvallisuuskyselyissä ja tarkoituksena on ollut käynnistää suunnittelu
liikenneturvallisuuden parantamiseksi kyseisellä risteysalueella.
Kunnallistekniikan viimeaikaisten useiden henkilövaihdos en takia suunnittelu ei ole käynnistynyt.
Kuten kuntalaisaloitteen jättänyt on itsekin todennut, suojatien sijoittaminen Sairaalantien ja Mäntykalliontien
risteykseen ei ole mahdollista huonon näkyväisyyden ja jyrkän mäen takia. Näiden seikkojen vuoksi Sairaalantien
ylittävä suojatie tulisi sijoittaa jonkin matkaa kantatien suuntaan ja rakentaa Sairaalantien reunaan uuden suojatien ja
Mäntykalliontien välille kevyen liikenteen väylä.

Tekninen lautakunta merkitsi kuntalaisaloitteen tietoonsa saatetuksi ja päätti käynnistää suunnittelun
liikenneturvallisuuden parantamiseksi Sairaalantien-Mäntykalliontien ja terveyskeskuksen risteysalueella.

Asian valmistelu on teknisellä työlistalla.

Kuntalaisaloitteen käsittely on kesken.

29.11.2021
572/00.01.05/2021

Kuntalaisaloite Leader-
hankkeen
käynnistämiseksi

Kaupunginhallitus 13.12.2021 § 342
Oriveden kaupunki on saanut kuntalaisaloitteen mm. Leader-rahoittesen hankkeen käynnistämisestä. Kuntalaisaloite
on seuraava: " Me allekirjoittaneet osallistuimme elokuussa 2021 Oriveden Kampuksella pidettyyn Pöhinää kylille -
työpajaan. Työpaja järjestettiin yhteistyössä Vapaa Sivistystyö ry:n hallinnoiman Sivistyksen vapaus ja vastuu -
ohjelman kanssa. Ohjelmassa on mukana mm. useita yliopistoja.

Olemme työpajan jälkeen työstäneet työpajassa esitettyjä ajatuksia.  Olemme mm. esittäneet Pirkanmaan liitolle, että
se kutsuisi koolle maakunnassa toimivat vapaan sivistystyön toimijat Pöhinää Pirkanmaalle - työpajaan.  Kutsuttavia
olisivat mm. ylipiston kasvatustieteen yhteisöt, kansanopistot, kansalaisopistot, maakunnassa toimivat sivistysjärjestöt,
muita kansalaistoiminnan järjestöjä ja kyläyhdistyksiä. Tavoite on, että tämä työpaja pidettäisiin vielä tämän vuoden
puolella.

Esitämme kuntalaisaloitteena Oriveden kaupungille seuraavia asioita:

-Kaupunki käynnistäisi yhdessä kyläyhdistysten ja muiden järjestöjen kanssa LEADER rahoitteisen hankkeen.
Hankkeessa palkattaisiin näiden yhteisöjen yhteinen sihteeri, joka vahvistaisi eri yhteisöjen keskinäistä yhteistyötä,
hoitaisi tapahtumien järjestelyjä ja markkinointia sekä avustaisi toimijoita mm. hallinnollisten asioiden hoitamisessa.
Samalla sihteeri tekisi niin kylien, järjestöjen kuin kaupunginkin yleistä positiivista markkinointia. Tällaisia
'kyläsihteereitä' on vuosien mittaan ollut mm. Vesilahdessa ja Virroilla.



-Kansalaisopistossa järjestettäisiin kaupungin henkilöstölle ja luottamushenkilöille demokratiaa kehittävä viestintä- ja
osallistumiskoulutus. Koulutus voitaisiin järjestää muutaman tilaisuuden sarjana. Tavoitteena on helpottaa
päätöksentekoa, tuoda asioiden valmistelu lähemmäs kuntalaisia ja saada lisätietoa asioiden valmisteluun, vähentää
valituksia ja negatiivista jälkipuintia, lisätä kuntalaisten aktiivisuutta ja positiivista kokemusta päätöksenteosta ja turvata
varsinkin nuorten kiinnostusta kunnalliseen päätöksentekoon. Esille tulisi mm. osallisuuden kehittäminen asioiden
vireilletulon vaiheessa ja kriisiviestinnän toimivuus erilaisissa tilanteissa. Toteutuessaan toimintatapa voisi olla hyvä
valttikortti myös asukashankinnassa.

-Kaupunki myöntäisi EU-rahoitushankkeiden tapaan korotonta lainaa yleishyödyllisten yhteisöjen työllistämiseen.
Uskoaksemme moni yhteisö tarvitsisi työtä tekeviä käsiä, mutta monessa tapauksessa niillä ei ole mahdollisuutta
maksaa palkkoja ja sivukuluja heti työllistämisen alussa. Kaupungin kohtuullisen pienellä, määräaikaisella lainalla ne
voisivat maksaa palkat, joihin ne saavat työllistämistuen jälkikäteen. Yhteisöjen työllistäessä pitkäaikaistyöttömiä
vähenisi kaupungin KELAlle maksama työmarkkinaosuus.

Olemme valmiit esittelemään näitä ehdotuksia tarkemmin.  Toivomme niiden johtavan pikaiseen myönteiseen
ratkaisuun.

Orivesi 29.11.2021
Anja Heikkinen, professori (emerita)
Anne Kahelin, suuhygienisti
Pekka Koppanen, maanviljelijä
llkka Hjerppe, rovasti
Reijo Kahelin, toimitusjohtaja
Tuula Sipilä, maatalousyrittäjä"

Kuntalaisaloitteessa esitetyistä asioista päättäminen edellyttää useamman eri tahon valmistelua, mm.
elämänlaatulautakunnan ja johtoryhmän.

Kaupunginhallitus päätti lähettää kuntalaisaloitteen elämänlaatulautakunnalle ja johtoryhmälle valmisteltavaksi siten,
että valmistelu toimitetaan kaupunginhallitukselle 31.3.2022 mennessä.

Kaupunginhallitus 13.6.2022 § 142
Toimintaohje lainanannosta orivesiläisille tai Orivedellä toimiville yhdistyksille ja muille yleishyödyllisille
yhteisöille, palkkatukien ja vastaavien tilapäisrahoitukseen
Orivedellä on vuodesta 2001 ollut voimassa toimintaohjeet yhdistysten hankerahoituksen ym. tilapäislainoista. Päätöstä
on vuosien kuluessa muutaman kerran tarkennettu.

Marraskuussa 2021 kaupungille saapui kuntalaisaloite, joka koski mm. yleishyödyllisten yhteisöjen työllistämiseen
myönnettävää tilapäislainaa. Työllistämiseen tarkoitettu tilapäislaina on kohdistettu palkkatuen saamisen viiveiden
vuoksi palkanmaksun varmistamiseen.

Kuntalain 129 §:n mukaan myönnettävä laina ei saa vaarantaa kunnan kykyä vastata laissa säädetyistä tehtävistä. Se
ei saa sisältää merkittävää taloudellista riskiä ja lainaa ei voi antaa kilpailutilanteessa markkinoilla toimivan yhteistön
velasta tai muusta sitoumuksesta.



Todetaan, että Oriveden kaupungin kaupunginhallituksen päätöksellä myönnettävät tilapäislainat eivät ole
suuruudeltaan tai taloudelliselta riskiltään merkittäviä, eivätkä siten vaaranna kaupungin kykyä vastata tehtävistään.

Toimintaohjeita yhdistysten lainanannosta orivesiläisille tai Orivedellä toimiville yhdistyksille hankerahoituksen,
palkkatukien ja vastaavien tilapäisrahoitukseen on päivitetty ja lisätty säännökset myös työllistämislainan
myöntämisestä. Työllistämislainan hakemiseen liittyvä sähköinen lomake liitetään ohjeisiin. Päivitetty toimintaohje on
liitteenä.

Kaupunginhallitus esitti, että valtuusto hyväksyy liitteenä olevan toimintaohjeen lainanannosta orivesiläisille tai
Orivedellä toimiville rekisteröidyille yhdistyksille ja muille yleishyödyllisille yhteisöille hankerahoituksen, palkkatukien ja
vastaavien tilapäisrahoituksesta 1.8.2022 alkaen.

Kaupunginvaltuusto 20.6.2022 § 33
Kaupunginvaltuusto hyväksyy liitteenä olevan toimintaohjeen lainanannosta orivesiläisille tai Orivedellä toimiville
rekisteröidyille yhdistyksille ja muille yleishyödyllisille yhteisöille hankerahoituksen, palkkatukien ja vastaavien
tilapäisrahoituksesta 1.8.2022 alkaen.

Kuntalaisaloitteen käsittely on osittain kesken.

20.2.2022
151/00.01.03.03/
2022

Toimenpidealoite
kaupunginhallitukselle
nuorisovaltuustolta

Kaupunginhallitus 214.3.2022 § 58
”Oriveden nuorisovaltuusto haluaisi saada suoran aloiteoikeuden kaupunginvaltuustoon. Tämä suora aloiteoikeus
helpottaisi kaupunginvaltuuston ja nuorisovaltuuston kanssakäymistä sekä vahvistaisi nuorisovaltuuston asemaa
kaupungin organisaatiossa. Sertifikaatin saaminen Orivedelle toisi myös varmasti näkyvyyttä sekä positiivista ilmapiiriä.

Nuorisovaltuusto päätti hakea kokouksessaan 20.2.2022 Suomen Nuorisovaltuustojen Liitto ry:ltä sertifikaattia ja sen
saamiseen tarvitaan suora aloiteoikeus nuorisovaltuuston ja kaupunginvaltuuston välille. Suomen Nuorisovaltuustojen
Liitto ry on määritellyt liitteen mukaisesti ehdot, jotka tulee täyttyä, jotta kaupunki saisi nuorisovaltuustomyönteisen
kunnan sertifikaatin. Kaikki muut pakolliset ehdot sertifikaatin myöntämiselle toteutuvat jo nyt lukuun ottamatta suoraa
aloiteoikeutta. Tämä sertifikaatin saaminen Orivedelle olisi hienoa jatkumoa sille, että Oriveden nuorisovaltuusto
valittiin koko Suomen nuvaksi vuonna 2019 Suomen Nuorisovaltuustojen Liitto ry:n toimesta.

Orivedellä 20.2.2022

Koko Nuorisovaltuuston puolesta
Oriveden nuorisovaltuuston puheenjohtaja”

Kaupunginhallitus esitti valtuustolle, että se myöntää valtuustossa olevalle nuorisovaltuuston edustajalle oikeuden
tehdä toimenpidealoitteita.

Kaupunginvaltuusto 23.5.2022 § 22
Kaupunginvaltuusto myönsi valtuustossa olevalle nuorisovaltuuston edustajalle oikeuden tehdä toimenpidealoitteita.

Aloitteen käsittely on päättynyt.



18.9.2022
468/14.04.00/2022

20.6.2022
357/14.04.01/2022

Kuntalaisaloite
aurinkovoimaan
panostamiseksi

Valtuustoaloite
aurinkoenergian
tuottamisesta ja
hyödyntämisestä
kaupungin kiinteistöissä

Kaupunginhallitus 26.9.2022 § 200
Kunnallisaloite Oriveden kaupungin tulisi panostaa enemmän aurinkovoimaan.
Kaupunginhallitus merkitsi 26.9.2022 kokouksessaan kunnallisaloitteen tiedoksi ja totesi, että kunnallisaloite käsitellään
aurinkoenergian tuottamista ja hyödyntämistä kaupungin kiinteistöissä koskevaan valtuustoaloitteen yhteydessä.
Kunnallisaloite toimitettiin tekniselle lautakunnalle.

Keskustan valtuustoryhmän valtuustoaloite 20.6.2022 Valtuustoaloite aurinkoenergian tuottamisesta ja
hyödyntämisestä kaupungin kiinteistöissä
”Hallitusohjelman mukaan Suomen tulee olla hiilineutraali vuoteen 2035 mennessä, sähkön ja lämmön tuotannon tulee
olla Suomessa lähes päästötöntä 2030-luvun loppuun mennessä ja asumisen ja rakentamisen hiilijalanjälkeä tulee
pienentää.
Aurinkoenergia on yksi tulevaisuuden energiamuodoista, mutta sen tuottaminen on Suomessa vielä vähäistä. Sähkön
hinnan rajun kallistumisen myötä aurinkoenergian rakentaminen on kuitenkin viimeisen vuoden aikana huomattavasti
lisääntynyt ja tullut entistä kannattavammaksi. Aurinkoenergian tuotantopotentiaali Suomessa on lähes Keski-Euroopan
luokkaa johtuen valoisista kesistä. Aurinkoenergian hyödyntämisen tekniikat ovat kehittyneet viime vuosina ja niillä
voidaan järjestelmän laajuudesta ja kapasiteetista riippuen tuottaa merkittäväkin osa rakennusten tarvitsemasta
energiasta. Ylijäämäsähkö on mahdollista myydä verkkoon tai saada takaisin omaan käyttöön ns. virtuaalisten
akkusopimusten avulla.

Ilmastonmuutoksen hidastaminen ja hiilineutraalisuustavoitteen saavuttaminen on yksilöiden, yritysten, kuntien ja
valtioiden - meidän jokaisen - tehtävä. Orivesi on liittynyt ns. Hinku-kuntasopimukseen, mutta Oriveden tulokset
hiilineutraalisuuden edistämiseksi ”laahaavat” sopimuskuntien keskikastissa. Tähän haasteeseen vastaamiseksi
Oriveden Keskustan valtuustoryhmä onkin saanut ajettua v. 2020 tekemällään valtuustoaloitteella ja vuoden 2021
lopulla valtuuston kokouksessa läpi ajamallaan budjettipäätöksellä yhden aurinkovoimalan Oriveden kaupungin
jäteasemalle.

Jotta asiassa päästäisiin pikaisesti hyvään jatkoon Keskustan valtuustoryhmä esittää, että Oriveden liikuntahallin
katolle rakennettaisiin katon mahdolliset lähiaikojen remonttitarpeet huomioon ottaen Oriveden seuraava
aurinkovoimala jäteaseman tuoreita kokemuksia hyödyntäen.
Edullisempaa, ympäristöystävällistä energiaa tarvitaan ympärivuoden hallin oman valaistuksen, ilmastoinnin ja
jäähdytyksen energiatarpeisiin. Esitämme myös, että Oriveden kaupunki jatkaisi suunnitelmallisesti
aurinkovoimalainvestointien tekemistä muidenkin omistamiensa soveltuvien kiinteistöjen yhteyteen.
Suunnitelmallisuuden voisi kytkeä työn alla olevaan kaupungin kiinteistöstrategiaan.

Samalla Keskustan valtuustoryhmä muistuttaa, että tulisi aktiivisesti edistää mahdollisuutta lisätä uusien soveltuvien
asuntoalueiden kaavamääräyksiin kannusteita aurinkoenergian hyötykäytöstä uudisrakentamisen yhteydessä.
Jatketaan yhdessä askeleita kohti hiilineutraalia Orivettä vuonna 2035.”

Kaupunginhallitus 22.8.2022 § 173
Kaupunginhallitus toimitti valtuustoaloitteen tekniselle lautakunnalle valmisteltavaksi siten, että valmistelu toimitetaan
kaupunginhallitukselle 30.11.2022 mennessä.

Tekninen lautakunta 3.11.2022 § 89
Oriveden kaupungin tilapalvelu on selvitellyt alustavasti kohteita, joihin voitaisiin rakentaa aurinkovoimalla tuotettavaa



energiaa ja jotka sijainniltaan (esim. kattomuoto, katon suunta ja varjostusolosuhteet) voisivat tulla kysymykseen
energiaratkaisuja ja energian säästötoimia mietittäessä.

Tällaisia kohteita olisivat:
Prioriteetti I
- uimahalli (katon suunta hyvä)
- liikuntahalli (katon suunta hyvä)
- jäähalli (katon suunta maksimaalisesti oikea)
- Vuokkokujan päiväkoti (energian kulutusta ympäri vuoden)

Prioriteetti II
- Rovastinkankaan koulu
- yhteiskoulun C rakennus
- kaupungintalo
- tekninen varikko

Kohteita, joihin ei kannata aurinkoenergiaa tässä vaiheessa harkita:
- Päiväkoti Niittykukka
- Keskuskoulu

Jotta aurinkoenergiarakentamista voidaan toteuttaa, on ensin selvitettävä kohteen / kohteiden olosuhteet,
rakentamisvaihtoehdot ja mahdollisuudet esim. asentaa elementtejä kohteiden katoille. Tätä varten on tehtävä
suunnitelmat eri kohteista ja kustannuslaskelmat eri vaihtoehdoille. Vuoden 2023 teknisen lautakunnan
talousarvioesitykseen ei ole esitettynä määrärahaa aurinkoenergiaratkaisujen suunnitteluun ja jotta suunnittelut
voidaan käynnistää, määrärahaa suunnitteluun vuodelle 2023 olisi varattava. Vasta suunnittelun jälkeen voidaan saada
selville määrärahatarve eri kohteiden aurinkovoimalarakentamiseen ja näin ollen toteutukseen.

Tekniselle varikolle on vuodelle 2023 varattuna investointiosassa määräraha (100.000 €) lämmitystavan muutokseen.
Tekninen varikko on yksi niistä kohteista, johon aurinkoenergiaa keräävä laitteisto voitaisiin asentaa. Tähänkin
kohteeseen täytyisi tehdä suunnitelma millaisen laitteiston kohde vaatii ja samalla myös kaikki muut urakka-asiakirjat,
joiden avulla tarjouksia rakentamisesta voidaan pyytää.

Tekninen lautakunta päätti vastata valtuustoaloitteeseen seuraavasti:

1) jos kaupunginhallitus ja kaupunginvaltuusto päättävät myöntää mm. teknisen varikon lämmitysmuodon muutokseen
100.000 €:n määrärahan, lautakunta jakaa rahan siten, että siitä käytetään osa eri kiinteistöjen aurinkoenergian
suunnitteluun vuonna 2023.
2) aurinkoenergian rakentamisen suunnittelukohteina vuonna 2023 olisivat liikuntahalli, uimahalli, Vuokkokujan
päiväkoti ja tekninen varikko.
3) vuoden 2024 talousarvion investointiosaan varattaisiin aurinkoenergian suunnittelun pohjalta määräraha
suunnitelmien toteuttamiseen sekä määräraha aurinkoenergian suunnittelun jatkosuunnitteluun kaupungin muihin
kohteisiin.

Kaupunginhallitus 14.11.2022 § 237
Vuoden 2023 talousarvioluonnoksen investointiosan talonrakennukseen sisältyy 100.000 euron määrärahavaraus



teknisen varikon lämmitystapamuutokseen. Tekninen lautakunta tekee päätöksen talousarvion investointiosan
määrärahojen lopullisesta kohdentamisesta hankkeille investointisuunnitelmassaan/työohjelmassaan, joten
talousarvioluonnoksessa varatun määrärahan käyttö voidaan kohdentaa lautakunnan päätöksellä.

Kaupunginhallitus päätti esittää, että valtuusto päättää:
1. merkitä tiedoksi teknisen lautakunnan valmistelun asiassa ja
2. todeta aloitteen loppuun käsitellyksi.

Kaupunginvaltuusto 28.11.2022 § 61
Kaupunginvaltuusto:
1. merkitsi tiedoksi teknisen lautakunnan valmistelun asiassa ja
2. totesi aloitteen loppuun käsitellyksi

Kuntalaisaloitteen käsittely on päättynyt.

21.4.2022
Hirsilän
vanhempainyhdis-
tys ry.
287/10.03.01.01/
2022

Aloite kevyenliikenteen
väylän jatkamisesta
Höllön ja Onnistaipaleen
välille

Tekninen lautakunta 19.5.2022 § 39
Hirsilän koulun vanhempainyhdistys ry on lähettänyt tekniselle lautakunnalle aloitteen kevyen liikenteen
väylän jatkamisesta Höllön ja Onnistaipaleen välille. Aloitteessa on selkeät perusteet siitä, miksi ko. välille
kevyen liikenteen väylä tarvitaan. Rakennettava väylä olisi hyvä ja turvallinen kulkutie, jota pitkin lapset,
nuoret, aikuiset ja vanhemmatkin henkilöt voisivat eri tavoin kulkea VT 58:n sivussa olevaa kevyen
liikenteen väylää pitkin eri suuntiin. Aloite liitteenä.

Tämä VT 58:n reunassa kulkeva väylä on Pirkanmaan ELY-keskuksen omistama ja ylläpitämä ja väylän
muutoksista tai korjauksista tulee keskustella heidän kanssaan.

Tekninen lautakunta päätti esittää kaupunginhallitukselle, että Oriveden kaupunki aktiivisesti keskustelisi
Pirkanmaan ELY-keskuksen kanssa kevyen liikenteen väylän saamiseksi välille Höllö - Onnistaipale ja
ottaisi keskusteluissa esiin myös muut Oriveden alueelle tarvittavat ja halutut kevyen liikenteen väylät
liikenneturvallisuuden edistämiseksi ja aktiivisen liikunnan kannustamiseksi.

Kaupunginhallitus 13.6.2022 § 140
Tarve kevyen liikenteen väylän saamisesta kyseiselle välille on tiedostettu ja Pirkanmaan ELY-keskuksen
kanssa vuosittain käytävissä tienpidon neuvotteluissa asiaa on tuotu jatkuvasti esiin.

Kaupunginhallitus päätti:
1. merkitä teknisen lautakunnan käsittelyn tiedoksi ja
2. todeta aloitteen loppuun käsitellyksi.
3. esittää tekniselle lautakunnalle, että se ryhtyy laatimaan yhteistyössä ELY:n kanssa selvitystä Oriveden
kevyenliikenteen väylistä.

Pirkanmaan ELY-keskukseen oltiin yhteydessä palaverin aikaansaamiseksi.
Kevyen liikenteen väyliä koskeva palaveri ELY:n kanssa pidettiin 2.2.2023, jossa mukana olivat kaupunginjohtaja,
tekninen johtaja, kunnallistekniikan päällikkö ja Pirkanmaan ELY-keskuksen edustaja.
Pirkanmaan ELY-keskuksen edustaja piti kaikkein haasteellisempana kohtana Höllö – Onnistaipale välillä
notkokohtaan jossa mt 58:lla on maantiesilta, joka on korjattu muutamia vuosia sitten. Yksi vaihtoehtoinen malli kevyen



liikenteen väylän muuttamisesta mt 58:n viereen tällä notkokohta-alueella olisi mahdollisesti rakennettava kestävä
puusilta, joka sekin tulisi olemaan varsin pitkä.

ELY:n edustaja lupasi ottaa tämän Höllö- Onnistaipale välin kevyen liikenteen väylän muutossuunnitelmaehdotuksen
Pirkanmaan ELY-keskuksen käsittelyyn.

Aloitteen käsittely on kesken.


